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SIUMUT INATSISARTUNI ILAASORTAATITAT / LANDSTINGSGRUPPEN 

 
 
    Qasigiannguit, december 16, 2010. 
     
 
I henhold til Inatsisartuts forretningsorden § 37 fremsendes hermed spørgsmål til Naalakkersuisut: 
 
Spørgsmål:  
 
Folkesundhedsprogrammet som kører 2007-2012, har forskellige målsætninger og til det har jeg 
nogle spørgsmål: 

- Er alkoholforbruget faldet? 
- Er hashforbruget faldet? 
- Er volden faldende? 
- Er seksuel overgreb og voldtægter faldende? 
- Er tallet for selvmord faldende? 
- Er antallet af kønssygdomme som klamydia, gonorre og andre kønssygdomme faldende? 
- Er antallet af aborter faldende? 
- Er der færre rygere? 
- I tilfælde af, at der ikke er faldende tal for ovennævnte, har Naalakkersuisut så planer for 

intensivering af iniatiativer? 
- Status på ”Inuuneritta”, mener Naalakkersuisut at ”Inuuneritta” er en success? 

 
Begrundelse:  
 
Det er vigtigt med folkesundheden og vi skal altid se på den situation vi er i og forbedre den.  Jeg 
mener, at der er for meget alkohol- og hashmisbrug i samfundet og dette er bestemt ikke noget vi 
skal være stolte af. 
 
Hvis misbruget skal falde, er det yderst vigtigt, at befolkningen selv er med til at ændre på tingene 
idet det kun er den enkelte der kan lave om på en livsstil. 
 
Eftersom halvtiden af tiden for Inuuneritta projektet, som skal køre i perioden 2007-2012,  allerede 
er ovre vil jeg meget gerne vide til hvordan erfaringer har været indtil nu. 
 
Jeg ønsker en uddybning omkring alkohol indtaget i samfundet hvor jeg gerne vil vide, om 
hvordan de forskellige initiativer har en indvirkning på samfundet. 
 
I selve Inuuneritta projektet står der følgende: ”man mener, at der er et meget stort hashforbrug i 
samfundet”. Hvordan er forbruget lige nu? 
 
Der er også en del projekter der kører med henblik på at minimere volden i samfundet og dertil 
ønsker jeg en forklaring på hvordan det er nu i samfundet. 
 
Voldtægter og seksuel misbrug, hvordan ser tallene ud nu? Jeg ønsker information omkring dette 
samtidig. 
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Kønssygdomme såsom klamydia, gonorre og andre kønssygdomme er også et af fokusområderne 
for Inuuneritta. Hvad har man opnået af resultater for bekæmpelse af disse via Inuuneritta? 
 
Jeg ønsker samtidig også at vide om tallene for aborter, er de faldene eller hvad kan 
Naalakkersuisut komme med af information. 
 
Er rygning faldende i samfundet som kan bevise, at dette resulterer i Inuunerittas projekter? 
 
Ovennævnte spørgsmål ønskes uddybet og vil samtidig også gerne vide hvad Naalakkersuisut 
planer er for intensivering af projekterne for at opnå den størst mulig præventivt indsats. 
 
Som sagt er over halvdelen af tiden for Inuuneritta ovre nu, og en midtvejsevaluering vil være helt 
passende i denne her sammenhæng. 
 
 
Jeg ønsker at mine spørgsmål skal være besvaret inden 10 arbejdsdage er ovre. 
 
Kristian Jerimiassen 
Siumut 


